

中文核心期刊  
中国人文社会科学核心期刊  
中文社会科学引文索引(CSSCI)来源期刊



Q K 2 0 1 9 6 8 4

2020

总第274期

2

# 东南文化

SOUTHEAST CULTURE

标准化的多样性:云南哈尼梯田文化景观的世界遗产话语和“去地方化”进程  
基于经济学思维的建筑遗产活化利用的探讨

安徽六安经济开发区碧桂园汉代墓葬M30发掘简报

江苏洪泽长山村宋代壁画墓发掘简报

江苏扬州邗江区经九路元墓M17发掘简报

南京栖霞山舍利塔营造年代与形制来源考

宋元明铺钱葬俗研究

博物馆化的拓展:原因、进程与后果

学术、普及与雅俗共赏

——故宫博物院2008—2019年书画展览概述与思考

知识生产和文化传播使命下的绘画展强策展趋势

——基于美术馆与博物馆的对比研究

## ■遗产保护理论

- (6)标准化的多样性:云南哈尼梯田文化景观的世界遗产话语和“去地方化”进程 ..... 燕海鸣 解立  
(13)基于经济学思维的建筑遗产活化利用的探讨 ..... 徐进亮  
(21)社会力量参与文物保护的现状、问题与长效机制研究 ..... 张伟明

## ■考古探索

- (27)安徽六安经济开发区碧桂园汉代墓葬M30发掘简报 ..... 安徽省文物考古研究所 吉林大学考古学院  
(37)江苏溧阳蒋笪里墓地汉墓发掘简报 ..... 南京博物院 溧阳市博物馆  
(53)江苏扬州广陵区凯运天地商业广场唐代墓葬群发掘简报 ..... 扬州市文物考古研究所  
(68)江苏洪泽长山村宋代壁画墓发掘简报 ..... 淮安市文物考古研究所 洪泽湖博物馆  
(77)江苏扬州邗江区经九路元墓M17发掘简报 ..... 扬州市文物考古研究所  
(83)江苏淮安清江浦区拱辰佳苑小区明代家族墓发掘报告 ..... 淮安市文物考古研究所

## ■地域文明

- (96)南京狮子冲南朝墓出土散砖画像研究:以卤簿画像为切入点 ..... 张今  
(108)南京栖霞山舍利塔营造年代与形制来源考 ..... 徐永利  
(118)宋元明铺钱葬俗研究 ..... 葛林杰  
(127)再谈南宋扬州蜀岗上城池的位置范围 ..... 汪勃 范东日

### 《东南文化》编辑委员会

顾问 (按姓氏笔画为序)

朱光亚 苏东海 杨伯达 耿宝昌 徐湖平 章剑华 黄景略

主任委员 龚良

副主任委员 孙虎 王奇志 贺云翱 李昌民 刘文涛

委员 (按姓氏笔画为序)

万新华 王奇志 毛颖 田名利 刘文涛 孙虎 李昌民

李虎仁 谷建祥 邱永生 张小朋 张金萍 张学锋 陆建芳

陆建松 陈薇 林留根 欧阳宗俊 贺云翱 龚良

主编 龚良

常务副主编 王奇志

副主编 毛颖

编辑部主任

编辑部副主任 朱国平

编辑、校对 王霞(兼编务) 黄苑 张平凤 何刚(兼发行) 张蕾

张园媛(兼新媒体编辑) 黄洋(特邀) 王延庆(特邀)

美编、印制 姜舟 邱雪峰(特邀)

英文译校 吴蘅

## ■博物馆新论

- (135)博物馆化的拓展:原因、进程与后果 ..... 严建强 毛若寒  
(143)从机构到隐喻:批判博物馆学的路径 ..... 尹凯  
(150)何以定义:基于博物馆学与博物馆学者的视角  
——从《博物馆学的历史:博物馆学理论核心作者》出发 ..... 王思怡  
(157)新时代博物馆定位与宗旨的实现 ..... 田甜 王奇志

## ■专题研究:博物馆书画展

- (163)学术、普及与雅俗共赏  
——故宫博物院2008—2019年书画展览概述与思考 ..... 曾君  
(168)从“藏·天下展”到“仰之弥高展”  
——南京博物院书画展策展思考 ..... 庞鸥  
(174)苏州博物馆学术型书画展览的剖析与探讨 ..... 许洁 杨艺  
(181)知识生产和文化传播使命下的绘画展强策展趋势  
——基于美术馆与博物馆的对比研究 ..... 陈同乐

## ■新书架

- (186)当代博物馆的治学寻绎  
——读《众妙之门:六谈当代博物馆》 ..... 蔡静野  
(191)日文提要  
(192)韩文提要



主管单位 江苏省文化和旅游厅  
主办单位 南京博物院  
编辑出版 南京博物院《东南文化》编辑部  
地 址 南京市中山东路321号 邮政编码 210016  
电 话 +86-25-8484 1255 传 真 +86-25-8480 6201  
网 址 dnwh.njmuseum.com  
电子信箱 dnwh@chinajournal.net.cn  
印 刷 南京朗时印务有限公司  
出版日期 2020年4月30日  
国内统一刊号 CN32-1096/K 国际刊号 ISSN1001-179X  
发行范围 国内外公开  
国内发行 全国各地邮局(所) 订阅代号 28—236  
国外发行 中国国际图书贸易总公司(北京399信箱) 发行代号 BM1152X  
特约经销 北京市东城区东直门内北小街2号楼 北京博文书社 邮编 100007  
2020年第2期(总第274期)

# Contents

## ■New Opinions on Museology

- (6)The Standardization of Diversity: The World Heritage Discourse and the “Delocalization” of Cultural Landscape of Hani Rice Terraces ..... YAN Hai-ming et al.  
(13)The Revitalization and Utilization of Architectural Heritage Discussed in the Perspective of Economics ..... XU Jin-liang  
(21)The Status, Problems and Long-Term Mechanism of the Participation by Social Entities in Cultural Relics Protection ..... ZHANG Wei-ming

## ■Archaeological Exploration

- (27)Excavation Report of the Han Dynasty Tomb M30 in Biguiyuan, Lu'an Economic Development Zone, Anhui Province ..... Anhui Institute of Cultural Relics and Archaeology et al.  
(37)Excavation of the Han Tombs at Jiangdali Cemetery in Liyang, Jiangsu Province ..... Nanjing Museum et al.  
(53)Excavation of the Tang Dynasty Tombs at Kaiyun Plaza, Yangzhou, Jiangsu Province ..... Yangzhou Municipal Institute of Cultural Relics and Archaeology  
(68)Excavation Report of the Song Dynasty Mural Tomb in Changshan Village, Hongze, Jiangsu Province ..... Huai'an Institute of Cultural Relics and Archaeology et al.  
(77)Excavation Report of the Yuan Dynasty Tomb M17 on Jingjiu Road, Hanjiang Subdivision, Yangzhou, Jiangsu Province ..... Yangzhou Municipal Institute of Cultural Relics and Archaeology  
(83)Excavation Report of the Ming Dynasty Family Tombs in Gongchenjiayuan Compound, Qingjiangpu Subdivision, Huai'an, Jiangsu Province ..... Huai'an Institute of Cultural Relics and Archaeology

## ■Regional Civilization

- (96)A Study on the Scattered Pictorial Bricks from the Southern Dynasties Tombs in Shizichong, Nanjing: Approached from the Pictures of the Imperial Guard of Honor ..... ZHANG Jin  
(108)The Dating and Religious Origins of the Sarira Dagoba of the Qixia Monastery in Nanjing ..... XU Yong-li

- (118)The Funeral Practice of Placing Coins During the Song, Yuan and Ming Dynasties ..... GE Lin-jie  
(127)Re-examining the Location and Scope of the Ancient City on Upper Shugang,  
Yangzhou During the Southern Song Dynasty ..... WANG Bo et al.

## ■ New Opinions on Museology

- (135)The Expansion of Musealization: Reason, Process and Results ..... YAN Jian-qiang et al.  
(143)From Institution to Metaphor: Approach to Critical Museology ..... YIN Kai  
(150)An insight into the Definition: Museology and Museologists; A Review of *A History of  
Museology: Key Authors of Museological Theory* ..... WANG Si-yi  
(157)The Identity, Mission, and Strategic Planning of Museums in the New Era ..... TIAN Tian et al.

## ■ Special Subject: Exhibitions of Painting and Calligraphy of Museum

- (163)Scholarship, Popularity and Versatility: An Overview of the Palace Museum's  
Exhibitions of Painting and Calligraphy in 2008–2019 ..... ZENG Jun  
(168)From Collecting the World to Lofty Sublimity: Curatorial Thoughts on the Exhibitions  
of Painting and Calligraphy of Nanjing Museum ..... PANG Ou  
(174)Research-Driven Exhibitions of Painting and Calligraphy of Suzhou Museum  
..... XU Jie et al.  
(181)The Bold Curating Trend for Exhibitions of Painting and the Mission of Knowledge  
Production and Cultural Communication: A Comparative Study of Art Museums and  
Comprehensive Museums ..... CHENG Tong-le

## ■ New Book Shelf

- (186)Approach to the Study of Contemporary Museums: A Review of *Entering the World of  
Wonder: Thoughts on Contemporary Museum* ..... CAI Jing-ye

中文核心期刊

中国人文社会科学核心期刊

中文社会科学引文索引(CSSCI)来源期刊

中国期刊全文数据库(CJFD)全文期刊

中国学术期刊综合评价数据库(CAJCED)统计期刊

《中国期刊网》、《中国学术期刊(光盘版)》全文收录期刊

中国学术期刊综合评价数据库来源期刊



元代 扬州市邗江区经九路元墓 M17出土青白瓷褐彩玉壶春瓶(M17:17)

ISSN 1001-179X



04>

9 771001 179200

国内订阅代号 28-236 国外发行代号 BM1152X  
国内统一刊号 CN32-1096/K 国际刊号 ISSN 1001-179X 国内定价: ￥25.00 国外定价: \$20.00